

Prelude ENG

Justice of the Father

In psychoanalysis, we do not talk about justice, it is not an analytical concept but it is the basis of it. Justice is in fact a biological and anthropological issue. This is a question that arises in philosophy. "The just man establishes an interior order, he harmonizes the three parts of his soul absolutely like the three terms of the musical scale", said Plato (The Republic). What justice are we talking about in psychoanalysis? Are we talking about it? Could there be a man to whom the signifier "just" would be attributable?

Of course, despite the exclusion of the use of the signifier justice in psychoanalysis, the only justice remains that of the "castration" (Lacan, the Seminar La relation d'objet) made by the father of the paternal function. It is the separation from the enjoyment (jouissance) of the body of the maternal Other. For Lacan, castration does not come so much from external repression, as from an enactment of the act of speaking. It is in the fact of being caught up in language that the subject loses the primary enjoyment of his body. The child, dislodged from the place of being the mother's phallus, meets the father's penis there (this is what justifies his absence). It is the experience of lack that humanizes human beings through access to their desire.

Castration would therefore be a symbolic operation which is carried out on an imaginary object, of which the agent is the symbolic father.

Thus, justice is phallic, it is the virtue of the Law. "I am castrated like my father! "With all the suffering, loss, deprivation, etc. ... caused by this exile of maternal Lalange.

On the maternal side, injustice takes over. Maternal love is "capricious", it carries with it what the child represents for its mother. And in this role, the maternal marks what injustice is in this dual mother-child relationship.

The question of the father is often dealt with through his separating function, without mentioning his role - if he has one - within his family. So what is the role of the father? What is meant by the signifier "role-of-the-father", the role being previously attributed to the mother? A question to think about ...

Cynthia Jabbour
Forum du Champ Lacanien du Liban

Prélude FR

La justice du Père

En psychanalyse, on ne parle pas de la justice, elle n'est pas un concept analytique mais elle en est de base. La justice est en fait une problématique biologique et anthropologique. C'est une question qui se pose en philosophie. « L'homme juste établit un ordre intérieur, il harmonise les trois parties de son âme absolument comme les trois termes de l'échelle musicale », disait Platon (La République).

De quelle justice parle-t-on en psychanalyse ? En parle-t-on ? Y aurait-il un homme à qui le signifiant « juste » serait attribuable ?

Certes, malgré l'exclusion de l'emploi du signifiant justice en psychanalyse, La seule justice reste celle de la « castration » (Lacan, le Séminaire *La relation d'objet*) faite par le père de la fonction paternelle. C'est la séparation de la jouissance du corps de l'Autre maternel. Pour Lacan, la castration ne vient pas tant d'une répression extérieure, que d'une mise en acte du fait de la parole. C'est dans le fait d'être pris dans le langage que le sujet perd la jouissance première de son corps. L'enfant, délogé de la place d'être le phallus de la mère y rencontre le pénis du père (c'est cela qui justifie son absence). C'est l'expérience du manque qui humanise l'être humain par l'accès à son désir.

La castration serait donc une opération symbolique qui s'exerce sur un objet imaginaire, dont l'agent est le père symbolique.

Ainsi, la justice est phallique, elle est la vertu de la Loi. « Je suis castré comme mon père ! » avec toute la souffrance, la perte, la privation etc... qu'engendre cet exil de la Lalange maternelle.

Du côté maternel, l'injustice prend le relais. L'amour maternel est « capricieux », il porte en lui ce que l'enfant représente pour sa mère. Et dans ce rôle, le maternel marque ce qu'est l'injustice dans cette relation duelle mère-enfant.

On traite souvent la question du père à travers sa fonction séparatrice, sans mentionner son rôle – s'il en a – au sein de sa famille. Quel est donc le rôle du père ? Que désigne-t-on par le signifiant « rôle-du-père », le rôle étant préalablement attribué à la mère ?

Un questionnement à réfléchir ...

Cynthia Jabbour
Forum du Champ Lacanien du Liban